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N a u k a  I.
O moipie ustnej i pisanej.

1. Mowa je st dwojaka: ustna i pisana, podług 
, tego jak kto w yraża swoje myśli ustnie lub na pi­

śmie. Migi zastępują m owę u s tn ą , mianowicie 
u głuchoniemych.

2 . Mowa ustna lub pisana nazyw a się inaczej 
językiem , dla tego że za pomocą języka  w yraża­
m y ustnie myśli swoje.

3 . Oprócz języ k a  rodowitego czyli'używ anego 
w  naszym kraju, są  jeszcze obce czyli cudzoziem­
skie, jako to: niemiecki, francuzki, w łoski, angiel­
ski. Te zaś ję z y k i, które m ają spólne czyli jedno

- i toż samo pochodzenie, pokrewnemi nazyw am y, 
jako  to: polsk i, rossy jsk i, czeski i inne z języka 
słowiańskiego pochodzące.

N a u k a  II.
O wyrazach, zgłoskach i głoskach.

1. W szystko, co widzimy, słyszym y, czego się 
dotykamy, lub o czem tylko pomyśleć możemy, 
m a swoje nazwisko czyli w yraz. Tak w nastę-
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pującym przykładzie: Bóg jest stwórcą nieba 
i ziemi, jest sześć w yrazów, które razem wzięte 
w yrażają myśl o Rogu, jako Stwórcy nieba i ziemi.

2. W yrazy  składają się z syllab czyli zgłosek; 
zgłoski zaś z liter czyli głosek, a  rozdzielanie w y­
razów na zg łosk i, nazyw a się syllabizowaniem 
czyli zgloshowaniem. Tak więc rozdzielać wy­
raz nauka na trzy zgłoski w skład tego w yrazu 
wchodzące: na-u-ka, jestto zgłoskować. Może 
być także wyraz o jednej tylko zgłosce, łub na­
wet o jednej głosce, która dopiero w  połączeniu 
ze zgłoską następującego po sobie wyrazu spoiną 
zgłoskę stanowi np: byłem z ojcem i matką 
w polu; tu jest siedm wyrazów, z których wyraz 
i  stanowi oddzielną zgłoskę, a w yrazy z , u, na­
leżą do następujących po sobie zgłusek oj, po, 
i z niemi łączą  się w zgłoskowaniu, lubo w w ym a­
wianiu nieco się oddzielają.

3. W yrazy od liczby zgłosek je  składający» h, 
nazyw ają się albo jednozgloskowc np. Bóg, król, 
ród, nieść, iść; albo dwuzgłoskowe np. iciele, mó­
wić, mówmy; albo trójzgłosko we, czworozgło- 
skowe i t. d. np. ogrodnik, nauczyciel. Te zaś, 
w  których skład wchodzą dwa lub czasem trzy 
w yrazy, nazyw ają się złożone np. znieść, wnieść, 
wejść, zejść, widomowny, małomówny, nieod­
rodny. Nie trzeba tedy mieszać wyrazów wielo-
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zgłoskowych, czyli złożonych z 2ch lub więcej 
zgłosek, z wyrazami złożoneini, kfóre mogą być 
i jednozgłoskowe.

U w a g a .  Jeżeli w piś nie wyraz wielozgłoskowy 
przenosi się z jednego wiersza na drugi, tedy po 
zgłosce kończącej wiersz, kładzie się krótka pozio­
ma linijka zwana łącznikiem, który pisze się tak -

4. Głoski są  dwojakie: jedne brzmią czyli wy­
m awiają się same, i dla tego nazywamy je  samo­
głoskami np, a, o, u; drugie wymawiają się tylko 
za pomocą samogłosek, i dla tego nazywamy je  
spółgłoskami np. b, p, m, n, d, t, z, s.

5. Mamy samogłosek dziesięć a, o, u, e, y , r, 
ó, e, (j, ę; te zaś dzielą się na otw arte, ściśnione 
i nosowe. Otwartyełi jesf sześć: a, o, u, e, y , i, 
z których każda wymawia się zawsze jednakowo, 
i mniej więcej otwr.riemi ustami np. na polu, nie 
byli. Dwie znowu samogłoski ó, e, oznaczone 
znamieniem prawem u góry, wymawiamy mniej 
więcej ściśnionetni ustami, tak iż ó w brzmieniu 
swojem zniża się zawsze do u, e zaś do y  lub i 
np. Bóg, ród, ser, chleb, otwiera. Nareszcie dwie 
samogłoski ą, ę, zowią się nosowe, bo je mniej 
więct-j przez nos wymawiamy np. mając, smucę 
się, dziesięć.

6. Dwie samogłoski w jednej zgłosce składają 
dwugłoskg. Takich dwugłosek mamy w naszym

1.
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języka dwie: au, eu, i te zdarzają się szczególniej 
w w yrazach cudzoziemskich, np. August, Euro­
pa; w jednym zaś tylko wyrazie polskim miau­
czeć zachodzi dwugłoska au.

T. Mamy spółgłosek trzydzieści pięć: b, b, p, 
p , m , tń , w, w, f, fi, z, ż ,  ź ,  s, sz, ś , cl, dz (dze), 
tli (die), dż (dzie), t, c, cz, (cze), ć, n, n, r rz, (że), 
l, l,j, (je), g, {ga:), k, [ka], h, {ha), ch {cha).

( rw a $ a .  Widzimy, że niektóre spółgłoski, lubo 
podwójne dla oka czyli z dwóch liter złożone, mają 
brzmienie pojedyncze, takieini są: dz, dż, di, cz, 
sz, rz, ch.

N a u k a  III.
O pierwszym podziale spółgłosek.

1. Spółgłoski nasze, podług różnego brzmienia 
swojego, dzielą się na twarde i miękkie, a w je ­
dnych i drugich odróżniamy foremne od niefore- 
mnycli, jak  następuje:

a) Twarde foremne w liczbie jedenastu i odpo- 
wiedue im miękkie:

b, p, m, w, f, z, s, d, t, n, ł. 
b, p, m, w, fi, ź, ś, dż, ć, ń, l.

b) Spółgłoska r, którą do foremnych zaliczamy, 
ma odpowiedną sobie miękką nieforemną rz, 
a najmiększa j,  nie ma odpowiednej sobie 
twardej.



c) Nareszcie cztery spółgłoski twarde niefore- 
mne g, k, h, cfi, mają odpowiedne sobie 
miękkie nieforcnme z, dz, c, cz, sz, a mięk­
ka nieforemna dż nie ma odpowiednej sobie 
twardej.

U w a g a .  Odróżniamy tu jeszcze jedenaście spół­
głosek syczącemi zwanych: s, sz, s, z, ż, i, rz, 
e, dz, dż, di, z których sz, i , rz, cz, di, zowią się 
■przyciskowe, dlatego że je z przyciskiem wyma­
wiamy; a brzmienie przyciskowe oznaczone jest 
w ż, di, położonąnad niemi kropką, której miejsce 
zastępąje litera z połączona z s, c, r, w przycisko­
wych sz, cz, rz.

2. Spółgłoski miękkie foremne oznaczają się. 
troistym sposobem jak  następuje:

a) Spółgłoski miękkie końcowe, jako też przed- 
końcowe i środkowe, po których nie nastę­
puje żadna sam ogłoska, mają nad sobą kre­
skę czyli znamię miękczącc np. gość, bądź, 
bądźmy, koń, kończyć.

b) Też spółgłoski nie potrzebują znamienia mięk- 
czącego, skoro po nich następuje samogłoska 
i, na którą one spływają np. gości, śledzi, 
koni.

c) Jeżeli spółgłoska miękka nie na samogłoskę 
i, ale na inną jak ą  samogłoskę spływa; tedy 
ma po sobie i , które tu zastępuje tylko miej­
sce znamienia miękezącego, i nie uważa się
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za głoskę np. gościa, konia, zamiast gośća 
kona.

U w a g a .  Znamię prawe, które nad ó, e, jest zna­
kiem ściśnienia, położone nad spółgłoskami znaczy 
miękkie ich wymawianie; miejsce zaś tego znamie­
nia zastępuje i, uważane za samogłoskę albo tylko 
za znak miękczący.

L  h  a g a  l i . '  Spółgłoski j, l, jako same przez się 
miękkie, nie potrzebują znamienia miękczącego ani 
nad sobą, ani po sobie; a nawet j  jako najmiększa 
ze wszystkich spółgłosek, opuszcza się, ile razy 
po niej ma następować samogłoska, i np .ból bólu, 
bój, boju, niedziela, niedzieli, nadzieja, nadziei, 
zamiast nadzieji, kąpiel kąpieli, kolej kolei, 
zamiast kolęji.

3. Spółgłoski nasze biorą po sobie samogłoskę 
y  lub i  podług następujących prawideł:

a) Spółgłoski twarde foremne i miękkie niefo- 
rem ue, biorą zaw sze po sobie samogłoskę 
y, np. dobry dobrzy, głosy groszy, wozy 
włoży, groby, kopy, rowy, szafy, doły.

b) Spółgłoski miękkie foremne biorą po sobie 
samogłoskę i, np. głosi, wozi, robi, kupi, 
bawi, boli, nuci. Jedno tylko j ,  w zbiega 
z samogłoską i opuszcza się np. szyja szyi 
zamiast szyj i.

c) Spółgłoski twarde nieforemne g, k  biorą za­
wsze po sobie i np. drogi, słodki; spółgło­
ski zaś h, eh, w wyrazach swojskich biorą
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po sobie y , a w  cudzoziemskich i np. Sa­
piehy, chytry, podsłuchy wac, his tory a , 
chimera.

l ' w a p .  Ä litera zad wojna, ho dwie spółgłoski za­
stępująca, i żywa się u nas niepotrzebnie za Its, 
mianowicie w wyrazach ze słowiańskiego pocho­
dzących np. X'ąię, Xiqdz, Xiqi/ra, zamiast ksią­
żę. ksiądz, książka; w wyrazach zaś cudzoziem­
skich może się używać albo za ks np. Felix, ma- 
xyma, albo za gz np. examen, exemplarz.

N a u k a  IV.
O drugim podziale spółgłosek.

I. Spółgłoski nasze' duelą się jeszcze na słabe, 
mocne i płynne. Każda spółgłoska słaba m a sobie 
odpowiadającą mocną, a na jćj wymówienie co­
kolwiek nniićj potrzeba tchu i natężenia organów 
mowttych, niż na wymówienie mocnej.

Oto jest porządek spółgłosek słabych i mocnych 
nawzaje n Sobie odpowiadających.

Słabe L ł>, w w, z  ż, ż , ii dz, d i, d i, g, h, 
Mocne }> p, f fi, s sz , ś, tr, cc, cz, Ic, cli, 
W zbiegu spółgłoski słabej z mocną, brzmienie 

słabe zamienia się na mocne, i obie spółgłoski mo­
cno się wymawiają. Tak więc następujące w yra­
zy: frnncuzka, słodka, ludzka, rybka, główka, 
wymawiają się prawie jak  gdyby napisane były:

i*
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francuska, słoika, rypka, głófka; bo spółgłoski 
słabe z, d, dz, b, w, położone przy mocnej k, za­
mieniają sig prawie zupełnie w  wymawianiu na 
mocne sobie odpowiadające: s, t, c, p, f  Nawet 
na końcu wyrazów, spółgłoski słabe zbliżają się 
brzmieniem swojem do mocnych np. raz, rad, 
wódz, rów, wymawiamy prawie ras, raf, wóc, 
róf. Oprócz zaś wspomnionych tu spółgłosek sła­
bych nawzajem sobie odpowiadających, spółgło­
ska rz należy jeszcze do słabych: nie ma ona 
odpowiadającej sobie mocnej, lecz łącząc sig ze 
spółgłoskami słabemi m a właściwe sobie brzmie­
nie zbliżone do ż; ze spółgłoskami zaś mocnemi 
lub na końcu wyrazów zbliża się do sz np. grzy­
wa, krzywa-, drsymae, trzymać; talerz, rycerz, 
gospodarz.

Mamy tedy spółgłosek- słabych czternaście a 
mocnych trzynaście; wszystkie zaś inne zowią 
sig płynne i tych jestośm : n, ń, m, m, l, l,j, r. 
Spółgłoski płynne łączą sig ze słabemi jako też 
i z mocnemi, bez żadnej zmiany swojego brzmie­
nia np. zła, sława, wieźli, śliczny, snadny, zna­
czny, zmowa, smoła, zmienny, śmieszny, sro­
ka, wzrok.

2. Spółgłoska j  najpłynniejsza ze wszystkich 
pospolicie kończy lub zaczyna zgłoskę, nie łącząc 
sig z innemi spółgłoskami np. baj - ha ba-jek.
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Dwie tylko spółgłoski z, w, łączą  się w jednej 
zgłosce z następującem po nich /  w wyrazach zło­
żonych np. jechać, zjechać, wjechać. Nie trzeba 
też mieszać /  z miękczącem i np. ujechać i wie­
dzieć; objechać, obiecać; objawić, obiad.

3. Oprócz spółgłoski /  wszystkie inne łączą się 
z  sobą w pewnym porządku; przeto w zgłoskowa- 
niu rozdzielać icli nie należy, a mianowicie nastę­
pujących: st, sc albo ść, sic, sn, dn, br, pr, dr, kr, 
krz, brz, p rz, dr z, trz, zd, zb; bo one nigdy 
w  odwrotnym porządku nie idą i nie rozdzielają się, 
chyba w wyrazach złożonych np. miasto, lasce, 
w  mieście, las/ca, wiosna, nu-dny, zda-tny, 
ce-bra, ko-pru, wia-dra, wia-tru, cu-kru, do­
brze, wie-prze, kol-drze, pa-frzeć, ja-zdu, je­
ździec-, roz-bić, znicś-cie, weź-cie. Zgłoski ma­
jące po trzy spółgłoski wciąż zaczynają się zwy­
kle od s albo od z; a  jeżeli zgłoska zaczyna się 
od w, co rzadko się trafia, tedy s drugie w  niej 
miejsce zajmuje np. iskra , ba-zgrać, krako­
wski.

N a u k a  V.
O :zamianie głosek jednych na drugie.

1. Rzadko się trafia w wyrazach zamiana gło­
sek początkowych; najczęściej zaś podlegają za­
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mianie głoski środkowe, zwłaszcza w zgłosce o- 
stafniój i przedostatniej, jako też końcowe.

2. Z samogłosek najzamienniejsze s ą : a, o, o, 
e, e, mniej zamienne ą, ę, a, prawic niezamienne 
u, y. i. Ze spółgłosek zaś twarde foremne daleko 
częściej podlegają zamianie niż nieforeinne, a naj­
mniej zamienne są miękkie, jak  to widzimy na na­
stępującym w zorze:

U w a g a *  Samogłoska środkowa e między dwiema 
spółgłoskami miękkiemi foremnemi zamienia się na 
a, lub o, skoro następująca po niej spółgłoska za­
mienia się na twardą, np. mieć miałem, słyszeć 
słyszał, drżeć (od zimna) drżał: drzeć (papier) 
darł, nieść niosę niósł, wieźć wiozę wiózł, wieść 
wiodę wiódł, wlec wlokę albo wlekę wlekł.

•

Wzór zamiany głosek jednych na drugie.

Zamieniają się samogłoski: 
a na e biały bielszy, wiara w  wierze. 
ą na ę błąd błędu, wziął wzięli. 
o na ó głowa główka, otworzy otwórz. 
o na e wiodę, wiedziesz, wesoły weselszy. 
u na o psuć psotnik, sTuić osnowa. 
e jia e daleko dalej, leje lej. 
c lub e na a lub o wieniec wianek, mieć mia­

łem, cielę ciołek.
ę na ą cielęta cieląt, pięć piąty.



13

ó na o Bóg, Boga, sól soli. 
e na o pleść plotę, wieść wiodę.
0 na u ratować ratuję, werbować werbuj. 
e na e śnieg śniegu, piec piekę.
11 Zamieniają się spółgłoski twarde foremne na 

miękkie, i na odwrót.
n na ń ranny ranni, pan pański. ' 
ł  nu l  dół, na dole, szkło szklanny. 
r na rz góra na górze, stary starzy. 
z  na i  Józef Józio, głaz na głazie. 
s na ś głos głośny, kłos na kłosie. 
st na Ś6 post w poście, gęsto gęściej. 
d na di lub dz idę idziesz, prędko prędzej. 
t na c płot nu płocie, błoto w błocie. 
b na b łub p  żłób w żłobie, łeb łepski. 
p na p  snop na snopie, krepa na krepie. 
w na w rów w rowie, łaskaw y łaskawie. 
ń na n dzień dzienny, słońce słoneczny.
1 na l  myśleć zamysł, palić zapal. 
rz na r marzec marca, w arzyć war.
i  na z znaleźć znalazł, gałąź gałązka. 
ś na s gęś gąska, pieśń piosnka. 
s<; na st liść listek, kość kostka. 
dź na d lob dz łódź łódka, radzić radzę.
6 na / pięć piąty, nakryć nakryty. 
b na b skarbiec skarbca. 
p na p  głupi głupszy, kupiec kupca.
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w  na w mówić mow-ny, owies owsa.
III Zamieniają się spółgłoski twarde nieforem- 

ne na miękkie.
h na ż  Sapieha Sapieże. 
g  na dz lub ż  noga w nodze, mogę możesz. 
ch na sz lub ś mucha musze, Czech Czesi.
/c na c lub cz ręka ręce, piekę pieczesz.
IV. Zamieniają się spółgłoski miękkie niełore- 

mnc na foremne i na odwrót. 
ż  na ś  Róża Rózia. 
sz  na ś starszy starsi. 
szcz na ść goszczę gościsz. 
dz na d i  lub i  chodzę chodzisz, ksiądz księża. 
c na 6 lub cz tracę tracisz, owce owczarnia. 
ź  na ż  grozić pogróżka. 
ś na sz prosić proszę. 
ść na szcz gościć goszczę. 
d i  na dz lub d chodzić chodzę, gładzić gładki. 
c na c lub cz tracić tracę, grać gracz.

N a u k  a VL
O przybywaniu i ubywaniu głosek.

1. Przybywanie głosek w w yrazach wchodzą­
cych do m owy nazywam y przybyłem, a ubyw a­
nie ubyłem. Tak zaś przybyt jako i ubyt jest al­
bo nie połączony z zam ianą np. król królowi kró-
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le n i, kocha.k o ch a j, cnota cnot; albo połączony 
z zamianą np. stół stołu, chleb chłeba, sąsiad 
sąsicdzie, wdowa tódów, zwierzęta zwierząt.

2. Przybył lub ubył równie jak zamiana zda­
rz a  sig najczęściej przy końcu wyrazów, jak  ło 
widzieliśmy w  powyższych przykładach. Czasem 
jednak przybył zachodzi na początku wyrazów  
np. lepszy najlepszy.

3. Samogłoska e, podręczną zwana, przybywa 
lub ubyw a podług potrzeby, tak we środku jako 
też i na końcu wyrazów np. matka m atek, baj­
ka bajek, młotek młotka. Mówi się także i pisze 
we Lwowie, w'e m nie, wetknąć, ze stołu ze stra­
chu, zebrać, tu we. ze używają się zamiast w, z.

4. Spółgłoska j,  podręczną zw ana, jako naj­
m iększa ze wszystkich spółgłosek, służy do zła­
godzenia lub urozmaicenia brzmień spółgłosko­
wych przez przybyt lub zamianę np. miejsce, 
najpierwszy, piękniejszy, twardziejszy zam iast 
miesce, napierwszy, pięknszy, twardszy. Tu 
należą w y razy : ogrojec, mołojec zamiast o gro­
dzice, mołodziec, gdzie nie zachodzi wprawdzie 
przybyt, ale zam iana dż na j- Mówi się także: 
lilia lilijka, hisłorya historyjka.

U w A g a «  Końcowe j  przybywa najczęściej w zamia­
nie zakończenia a na aj, e na ej, y nayj np. on da, 
ty daj; on kocha, ty kochaj; tnie tniej, drze drzej,
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trze trzy, drży drżyj. Ubywa zaś końcowe j,  ró­
wnie jak środkowe, schodząc sig z pokrewną sobie 
samogłoską » np. mój (sługa), moi (słudzy). Mówi 
się także i pisze: maj, maik. kraj, kraina.

U w a g d l l .  W wyrazach pójść, pojmać, »for­
mowanych z wyrazów isć, imać, zamiana i na j  
jest tylko pozorną; bo jak w wyrazach iść, imać, 
ubyło początkowe j, tak znowu w pójść, pojmać, 
za powrotem j  ubywa i, przez co tein bardziej sig 
potwierdza przyjęty u nas zwyczaj, że nigdy ani 
w pisaniu ani w wymawianiu nie następuje i po j.

5. Zgłoski końcowe ski, siwo, tak często zda­
rzające sig w naszym języ k u , tracą zwykle s 
w zbiegu z poprzedzającą spółgłoską z, i ,  d, dz, 
cz lub c, a to dla trudności w wymówieniu np. 
francuzki, (ser), męzki, męztwo, sąsiedzki, są­
siedztwo, gracki, tkacki, tkactwo. Nie można 
tedy pisać, bo nawet trudno byłoby wymówić 
francuzski, męzshi, sęsiedzski, tkączski: tu za 
ubyciem s zamienia się d na dz, cz na c. W nie­
których znowu wyrazach utrzymuje się s , ale za 
to ubyw a poprzedzające g, k, ch, sz np. Boski 
Bóstwo, (Bóg), praski, (P raga), petersburski 
(Petersburg), ptustwo (ptak), wioski (Włoell). ol­
kuski (Olkusz), zamiast Bojskt, prags/ci, ptuk- 
stwo, wlochski. Nareszcie w wyrazach rycerski, 
rycerstwo, żołnierski., żołnierstwo, uformowa­
nych z w yrajów  rycerz, żołnierz, nie zachodzi



ubyt, lecz tylko rz zamienia się na r i przybywa 
końeowe ski lub siwo.

N a u k a  VII.
O przekładzie głosek.

1. Nazywamy przekładem zmianę porządku 
w następstwie głosek uformowany wyraz skła­
dających np. kłóć kolę, próć porzę; w w yrazach 
tedy kolę porzę, po głoskach początkowych k, p, 
idzie zaraz samogłoska o, a potem dopiero spół­
głoski l, rz, gdy w  wyrazach kłóć, próć, po gło­
skach początkowych k, p, pierwej idą spółgłoski 
ł, r, a  potem dopiero samogłoska ó. Widzimy tu 
jeszcze, iż przekład jest połączony z zam ianą 
głosek; bo środkowe ó wyrazów kłóć, próć, za­
mienia się w w yrazach uformowanych na o, ł, na 
l, r, na rz.

2. Oprócz dwóch wyrazów powyżej przywie­
dzionych, wymienimy jeszcze następujące: darł, 
parł, tarł, umarł, żarł, uformowane od drzeć, 
przeć, umrzeć; trzeć, żreć; toż mełłem, pełłem, 
od mleć, pleć, zam iast mlale/n, plułem: tu w  4ch 
pierwszych w yrazach zachodzi zamiana rz  na r, 
a w dwóch ostatnich zamiana l na ł, e na e.
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N a u k a  VIII.
O wyrazach niezłożonych i złożonych.

1. W yrazy są  albo pojedyncze czyli niczło- 
żone np. jeden, dwa, trzy, cztery, sto, ręka, 
noga; albo takie, które się z kilku wyrazów skła­
dają i zowią się złożone np: dwieście, trzysta, 
zam iast dwa sta, trzy sta, jednoręki, czworo­
nożny.

2. Pospolicie w  naszym języku  dwa tylko wy­
razy wchodzą w  skład złożonych np: niecierpli- 
tcy, niedokładny, składają się z nie i cierpliwy, 
dokładny.

3. W yrazy złożone piszą się po większej czę­
ści łącznie oprócz następujących, dla czego, dla 
tego że, po czemu, po pierwsze zamiast naj­
przód, starać się, z  ukosa, ui brew, tudzież 
w  innych tym podobnych, które, lubo rzeczywi­
ście złożone, piszą się jednak rozdzielnie.

N a u k a  IX.
O przyrostkach.

1. Głoski lub zgłoski końcowe wyrazów przy­
rostkami zwane nie mają pospolicie same żadnego 
znaczenia, ale położone przy końcu w yrazów, na­
dają im nowe znaczenie albo przydają mocy
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i dobitności mowie. Takiemi są przyrostki: ż, 
że, no, to, li, m, ś śmy, ście, ć ci, by, kolwiek, 
bądź, których użycie wskażemy w następujących 
uwagach:

a) Przyrostek i  albo że znaczy naleganie czy­
li przynukę np. dajcież, dujże, zamiast daj­
cie, daj; tu widzimy że z wyrazami zakoń- 
czonemi na samogłoskę używa się ż, a  z za- 
kończonemi na spółgłoskę że. Tenże przy­
rostek niekiedy znaczy pytanie, i używa 
się zamiast czy np. żałujeż on teraz, ża- 
lowałże dawniej swego postępku? zamiast 
czy żałuje, czy żałował?

b) Przyrostek no zamiast starodawnego jedno 
lub jeno (tylko) znaczy zawsze naleganie, za­
chęcenie, wyzywanie; a używa się w roz­
kazywaniu i proźbie np. dajno, dajcieno, 
prędzejno, niechąjno dadzą.

c) Przyrostek to używa się dla przydania mo­
cy i dobitności mowie np. któżto przy­
szedł? cóżto się stało? zamiast kto? co?

d) Przyrostek li używa się zamiast czy z za­
pytaniem lub bez zapytania, albo zamiast 
jeżeli np. maszli pieniądze, chceszli nie 
chceszli, wszystko mi jedno. Mamli ci 
prawdę powiedzieć zamiast jeżeli mam i t. d.

e) Przyrostki m albo em, ś albo eś, śmy albo
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eśmy, ście albo eście, uważać się powinny, 
za skrócenia wyrazów: jestem, jesteś, je­
steśmy Jesteście, zamiast których nawet czy­
sto się kładą np. jam spokojny, tyś spo­
kojny, myśmy spokojni, wyście spokojni, 
zamiast ja  jestem spokojny i t. d. Mówi 
się też godzitnem, godzieneś, godniśmy, 
godniście, godneście zamiast godzien je­
stem i t. d.

Często wszakże w użyciu tych przyrostków 
nic zachodzi skrócenie; ale tylko przekład zgłosek 
końcowych, które odrywają się od jednego wy­
razu, a do drugiego się przydają np. myśmy 
byli, wyście byli zamiast my byliśmy, wy by­
liście; wsząkem byt u was zamiast wszak bytem.

f) . Przyrostek c, ci, dla pełności mowy niegdyś
często używany, zaczyna wychodzić już ze 
zwyczaju np. nie złaclo rzecz zamiast nie 
zła-, twójci to brat zam iast wszakżeż to 
twój brat.

g) Przyrostek by znaczy pospolicie warunek 
i łączy się z innemi w yrajam i, a  nawet 
z innemi przyrostkami np. gdybyście czy­
tać chcieli, dałbym wam tg książkę.

U w a g a .  Żr, to, ci, by, bądi użyte zaosobneWy razy 
nie piszą się łącznie, jak przyrostki, ale rozdzielnie np:
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mówiłem ci, ie to prawda', bądź co bądi, nie dam 
ci, ani grosza.

N a u k a  X.
O przeciąganiu lub skracaniu zgłoski 

przedostatniej.

W  wyrazach swojskich czyli właściwie pol­
skich zgłoska przedostatnia przeciąga się trochę, 

' np. szczęśliwy, pospolity, ograniczony; tu 
zgłoski: śli, li, czo, cokolwiek przeciągle się 
wymawiają. W  wyrazach zaś cudzoziemskich 
mianowicie zakończonych na yn, ia, iusz, ylca, 
ika, zgłoska przedostatnia wymawia się. krótko 
czyli się skraca np. Francja, Hiszpania, reli- 
gia, Duryusz, Juliusz, Grammatyka, Arytme­
tyka, Logika, krytyka, machina, fenomena, 
examina, organa.

U w aga. W wyrazach ogółu szczegółu, w ogóle 
w szczególe, luho właściwie polskich, zgłoska przedo­
statnia wymawia się krótko.

2. Dwa wyrazy jednozgłoskowe powinnyby 
się wymawiać razem, jak  gdyby składały jeden 
wyraz dwnzgłoskowy ; co wszakże niezawsze 
się zachowuje, bo niektóre wyrazy jednozglosko- 
we wymawiają się przeciągle, czyli są  długie 
■np. lew, las, ja, fy, on, a inne są  krótkie np.
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mi, ci, mu, go, się, nią, niej, nich; inne nako- 
niec są  obojętne, to jest w ym aw iają się już kró­
tko już długo np. pan, tak; zfąd w ynika rozm a­
itość w wymawianiu dwóch lub więcej jednozgło- 
skowych wyrazów razem wziętych np.Pan Bóg, 
pan brat, za pan brat; to nie ja, i nie ty, i nie 
on, to mój dom, to dom mój, czy tak? jiie tak; 
tak jest; tak jest jak ty mówisz-, na wieś, albo 
za wieś pojechał; za wieś dal sto tysięcy zło­
tych: za Bug pojechał.

3. Jeżeli wyraz jednozgłoskowy następuje tuż 
po dwuzgłoskowym, tedy się zawsze krótko wy­
m awia np. wielki lew, dobryś ty, wielka noc, 
piękny dzień, jako to.

4. W  wyrazach z przyrostkami złączonych 
zgłoska przedostatnia miejsca swojego nie zmie­
nia; bo przyrostki, chociaż łącznie się piszą z w y­
razami, do których należą, nie są jednak uważa­
ne za istotne ale tylko za przybrane części tychże 
wyrazów, co się wydaje i w wymawianiu np. 
byliśmy, dobrzeby na tern wyszedł, dokądże 
chodził? jatcichże książek nakdpił; tu by, do, 
ja, w  wyrazach złączonych z przyrostkami czyli 
przyrostkach uważają się za przedostatnie.

5. W yrazy złożone wym awiają się jak  gdyby 
były niezłożone; bo tu wszystkie ich części uwa­
żane są  za istotne np. Bogumił, samopas, wiel-
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kolud, darmojad, Kazimierz, Władysław, M c- 
czyslaw, Wielkanoc.

N a u k a  XI.
O  znamionach czyli znakach pisarskich.

1. Znamiona pisarskie tak są nazwane, że się 
używają w  piśmie. Mówiliśmy już w Nauce II8i<u 
o łączniku czyli znaku łączenia zgłosek, a w Na­
uce HIc,ćj o znamionach, które się kładą ivafl gło­
skami, i w skazują ich brzmienie. Inne znamiona 
służą po większej części do oznaczenia rozmai­
tych przestanków i skłonień głosu czyli tonów, 
jakie w czytaniu zaehować należy: złąd jedne 
z nich zowią się przestankowe drugie tonowe.

2. Znamiona przestankowe są  następujące:
, Przecinek znak krótkiego zawieszenia głosu.
; Średnik znak dłuższego zawieszenia głosu.
: Dwukropek znak jeszcze dłuższego zawie­

szenia głosu a  czasami i zniżenia.
. Kropka znak zniżenia głosu.

U w a g a «  Kropka bywa także znakiem skrócenia np. 
P. Macićj zamiast Pan Maciej; r.b. zamiast roku bie­
żącego.

3. Znamiona tonowe są następujące:
! Znak wykrzyknienia czyli podniesienia tonu.
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* Znak pytania, czyli wzmocnienia tonu na 
pierwszym środkowym, lub ostatnim wyrazie.

O  Nawias znak wymawiania niższym tonem 
wyrazów w  nawias wziętych.

, ,  Cudzysłów znak słów cudzych w piśmie 
przywiedzionych wskazuje zmianę tonu mające­
go się podnieść lub zniżyć, złagodzić hib zao­
strzyć, stosownie do myśli w tych słowach wy­
danej.

. . . .  Pauza znaczy przerwanie mowy, albo 
niedomówienie jednego lub kilku wyrazów; tu za­
chodzi nie tylko przydluższy przestanek, ale naj­
częściej i zniżenie tonu.

—.Znak rozmowy w pisaniu wyrażony przy- 
dluższą linijką poziomą z kropką na końcu w ska­
zuje zmianę tonu, za zmianą osoby mówiącej. 
Tenże znak często zastępuje miejsce pauzy.

(*) (a) lub (b) Odsyłacz czyli ¡znak położone­
go na boku lub na dole przypisu, do którego się 
czytelnik odsyła. Znak ten często używany w pi­
smach, zwłaszcza naukowych, nie może być po­
liczonym ani między znamionami przestankowe- 
mi, ani między tonowemi; służy bowiem tylko za 
skazówkę w rflzic zachodzącej potrzeby lub wąt­
pliwości, a wciągiem czytaniu uważa się jak  gdyby 
go nie było.



N a u k a  XII.
O błędach w wymawianiu i pisaniu.

Błędy w wymawianiu najwięcej pochodzą z n a ­
słuchania się osób źle wymawiający cli, tudzież 
z niewiadomośei pierwszych zasad nauki czyta­
nia i pisania, mianowicie co do dwoistego podzia­
łu spółgłosek i zamiany jednych na drugie; nare­
szcie z błędów w pisaniu i dotychczasowej nie­
zgodności w druku. Brak znowu gruntownej na­
uki, wstręt poniekąd i sprawiedliwy od wszelkiej 
nowości, a nadewszytko błędne wymawianie, sąto 
główne przyczyny błędów pisarskich dotąd po­
wtarzanych w pisaniu i druku. Tu widzimy, że 
błędy mowy ustnej i pisanej często z sobą się 
łączą i nawet jedne z .drugich wynikają; przeto 
je razem uważać będziem y, a najpospolitsze 
z uicłi tylko wymienimy w I5 lu przedziałach.

Wyrazy, w których najczęściej błędy prze­
ciwko pisowni i dobremu wymawianiu 
zachodzą :

1. cnot, ród, dom panom, *on dzwon, wódz 
wódź, módz, moc, ból sobol, dół przyjaciół, bór 
doktor, mowny słowny, dolny samorodny, dziecię, 
łatwiejszy łatwiej, miejmy miejcie.

3
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2. Widzieć (dział), odwiedzić (dził), słyszeć (al), 
myśleć (ał), umyślić (ił), trzeć, (tarł), ostrzyć (ył), 
gryźć (yzl)

3. Widzimy, słyszym y, ztcm i dobrerni (panami, 
paniami, dziećmi).

4 . Imię kurczę, wziął wzięli w ziąw szy, pię­
tnaście, dziewiętnaście; tu ę, ą, zupełnie tracą 
brzmienie nosowe.

5. Drób' (biu) drop' (pia), karp', Radom, łam 
rób, łammy róbmy,

0. Spi na wyspie, spieszmy spiąć, w ziąć w pi­
śmie, w bliźnie, zwierzę, zmienić, zlatyw ać, zjeść, 
znieść zbierać zdzierać, z n im , śpiew, śmiech 
blizki bliźni, pański, Jabłoński, skończony goń­
czy, gęś kęs, nogę rękę, chyba, płoche, dłtigeś 
(wypłacił), dłogieś (miewał rozmowy).

T. Szpilka, szlachcic, poszli, poślęj ślaz, ślub, 
śluza śruba, śrót źródło źrebię źrenica środek, 
dojrzewać wejrzeć, czkawka niebożka, ptastw o, 
szczery, Ilossya Francj a Gruzya, Hiszpania An­
glia.

8. Życie życzyć, rządzić rzucić, otóż jnżci, pa­
sterze, żniwo, drżeć (ze straclm)drzeć (papier).

9. Rozkosz bazpiecznją blizki męzki papiezki, 
zkąd ztąd ztamtąd, honor humor hart, chart.

10. Jenerał, Jeografia, Ewangelia, Logika.
11. Tłuc piec, strzydz ludzki sąsiedztwo, bra­

ctwo tkactwo.



12. Iść, prząść, »paść (wieprza), upaść (na 
ziemię), być, łódź, radź.

13. Kuryer, Hiszpanii, Francji, Rossyi, Julii, 
icb, im, rozmaity.

14. Na balu, po balu, nalać, pobielić, niechęć, 
niezdolność, dla tego że, z tein wszystkiem, tym 
czasem, wtedy, w burzas, w tenczas, z niemiecka, 
ż ukosa, z przodu, jako to, to jest, nadeń podeń, 
chociażby tenżeto, nienawidzić, niepokoić niecier­
pliwić; nie mogę, nie chcę, potem, po czein, po­
wiem.

15. Ju-tro lu-stro, tka-cki, ludz-ki, mo-żny 
znacz-ny, zdar-ty, gorz-ki, re-szta, ka-żdy, ryb-ka 
slod-ka, nieś-my, nieś-cie, gdy-śm y, gdj--ście 
weź-my, chodź-rny, gałę-źmi ludź-mi, wię-kszy 
tęź-szy, zniósł-szy, stari-szj% da-w szy, wzią­
wszy, kró-tszy, ghi-pszy, tward-szy, glęb-szy 
prze-znacz, prze-rwiej, u-rwać, u-rznąć, iicz-my 
u-ezcij, roz-dzierać, po-zdzierać, zmy-ślny łub 
zmyśl-ny, opa-trzny łub opatrz-nj\
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NOWY SPOSÓB
UCZENIA CZYTAĆ.

O S T R Z E Ż E N I E .
Nie trzeba się wdawać w syllabizowanie , bo to tylko u- 

trudnia i przeciąga naukę początkową czytania. Najlepiej
będzie, gdy dzieci, nauczywszy się rozpoznawać samogło­
ski, zaraz przystąpią do czytania syłlab, a polem wyrazów 
tymże syllabom odpowiadających; co wszystko dla ułatwie­
nia nauki staraliśmy się ułożyć w pewny porządek.

Uczyć może nic koniecznie nauczyciel lub nauczycielka 
z powołania, ale fla przemiany matka , ojciec, brat, siostra 
lub ktokolwiek pmiejący dobrze czytać i wymawiać; lecz 
trzeba nadewszystko w dzieciach utrzymywać ochotę do 
nauki, unikając najmniejszego przymusu. Im żywsze są 
dzieci i skłonniejszc do roztargnienia, tćm krócej z niemi 
a częściej ma się odbywać lekcya, która z najpowolniejsze- 
mi powinna trwać najwięcej pól godziny.

Oprócz tego osoby uczące mają mieć w żywćj pamięci 
następne uwagi:

1. Samogłoski <j, p, na końcu Wyrazów tracą prawie zu­
pełnie swoje brzmienie nosowe; ó wymawia się zupełnie 
jak u krótkie: ¿poniektórych spółgłoskach brzmi prawie 
jakt/,  po niektórych jak i krótkie, rz swojem brzmieniem 
zbliża się do i;  np. dając — dają — da ji. Bóg — Bug, chlćb 
— wicib,— grzech — tych, rząd — Żądać,

2. Samogłoski ą, p Iracą swoje brzmienie nosowe nic tyl­
ko na końcu wyrazów, ale również i we środku przed lite­
rami t, to, l. w wyrazach wziął, wziąwszy, wzi(li i tym po­
dobnych; tu nawet brzmienie o, c, jest nieco wydatniejsze 
i nic tak głębokie, jak na końcu wyrazów, wymawiamy te­
dy prawie jak gdyby się pisało, tezioł, wziowszy, wzięli.
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3. e przystępuje więcej do y lub i w wyrazach; które 
w końcowych od?niannch swoich toż e stale zatrzymują, np. 
ser (syr) sćra. papier (papir) papieru, oprócz rzeczowni­
ków kończących się na erz, r\p. rycerz iolnićrz.

4. i  przystępuje więcej do e otwartego niżeli do y lub i 
w wyrazach , które w końcowych odmianach swoich zamie­
niają toż e na t  otwarte, np- gniew gniewu pogrzeb po­
grzebu, olej oleju, oprócz chleb.chleba, śnieg śniegu. Wyma­
wiamy edy praw ie, jak gdyby się pisało, gniew, pogrzeb, 
olej. Toż e więcej się ściąga i wpada w brzmienie y lub t 
w wyrazach: gorzej, piękniej, rozedrzej tnie/  i t. d.

5. t po spólgtos.kacb zmiękczonych łączących się z nastę­
pującą samogłoską w jedną syllabą, nic uważa się za li­
terę z osobnćm brzmieniem, ale tylko za znamię miąkczą- 
ce np. miara, wiara, śmiech, śnieg, chociaż w wymawianiu 
dwóch ostatnich wyrazów zdaje się, jak gdyby się opuszcza­
ło i; a wymawiało samo i.

6. Pisze się i wymawia paw' pawia, gołąb' gołębia, ale 
pisać i wymawiać należy baw. rąb, ho od tych wyrazów for­
mują się bawmy, rąbmy , bawcie rąbcie, w których b tv za­
trzymują swoje niezmiękczone brzmienie.

7. Spółgłoski słabe, jakicmi są z. w przed mocnemi wy­
mawiają się jak odpowiadające s, f, np. ztąd, wtorek.

S. Dzieci czytać mają pojedyncze syllaby i wyrazy im od­
powiadające szeregami z góry na dół, ha cha ga l;a i t. d. 
a potem dopiero wciąż ha. ho, bo tym sposobem łatwiej bę­
dą mogły porównywać brzmienia spółgłoskowe, między 
którcmi zachodzi bliższe podobieństwo, i one rozpoznawać.

9 W porównywaniu brzmień spółgłoskowych nie tylko 
wskazywać się ma podobieństwo między ha cha, la la, za, 
tn  zia, ta sza tia , ba bia ale oraz między za sa, ta  sza, 
zia sia, ba pa, wa fa; co wiele pomoże do wprawy w nale­
żyte każdej^syllaby wymówienie.

3
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A 0 0 U

a 0 ó u

Ha ho — hu

Cha cho chó chu

Ga go gó gu

Ka ko kó ku

Na no nó nu

Nia nio nió niu

Ma mo mó mu

Mia mio — —

Ja jo jó ju

La lo ló lu

La Io łó lu
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E E Y i

e é y i

he — hy hi

che — chy chi

gie — — gi

kie kié — ki

ne né ny —

nie nié — ni

me — my
ê

—

mie mié — mi

je jé — —

le lé — li

le -— iy —



32 * —

a 0 o u

Ra ro ró ru

Rza rzo — rzu

Za zo zó zu

Ża żo żó żu

Zia zio zió ziu

Sa . so só su

Sza szo szó szu

Sia sio sió siu

Da * do dó du

Ta to tó tu

Dza dzo — dzu

Dża dżo — dżu

Dzia dzio __ dziu
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e ' é y í
re ré «7 —

rze rzé * rzy —

ze zé zy —

że że ?y —

zie zié — zi

se sé sy —

sze — szy . —

sie sié — si

de — dv
*

—

te — *y —

dze — dzy —

dże — dży —

dzie dzié ■ — . dzi

ec éc ¿cy

eze czé czy —

cie cié — ci
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a 0 ó u

Ba bo bó bu

Bia bio — biu

Pa po pó pu

Pia * pio pió piu

Wa wo wó wu

Wia wio wió wriu

Fa fo •— fu

Fia fio — fm

Chrza — — —

Krza krze — —

Prza prze — przu

Trza trze trzó —



— 35 —

e e y

be — by

bie bie —

pe pe py

' pie pic —

we — wy

wie wie —

fe — fy

clirze — chrzy

krze — krzy

prze — przy

trze trze trzy
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a 0 0 u

Hak hola w Bohu

Chart chory chóry na dachu •*

Gap’ gonić góra w Bogu

Kark kopa skówkai wboku

•Nasz noga nóżka panu

Niańka koniowi , % dniówka koniu

Mak mowa mówka rumu

Miara
*

miolać — —

Jan majowy Józio w Maju

Lak lody królewna Królu

Łapa łotr lówka wołu



— 37 —

e e y i

Henryk — hydra hiinn

Suche — chyba china

Drogie —  — gde

Wysokie siekiera — kirys

Orane sknera nygus —

Konie gniej dyni

Łakome — mydło —

Łakomie umierać — miły

Moje on je —

Kule zlewa — lipa

Wesołe łyk —

4
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a 0 0 u

Rak rok równy mjmi

Rzadki rzodkiew — w morzu

Zapal zorza wozu

Żar żona żóraw wężu

Ziarno zioła ziół Józiu

Sarna osoba osóbka z musu

Szary szory szósty Tomaszu

Siano sioło siódmy Jasiu

Dama dołek żydówka dziadu

Taka lobie złotówka bratu

Dzban wodzowi — wodzu
Dźgać dzwonić — dżum
Dziad dziob — dziura

Cap Pacowi • córa ojcu
Czarny czoło czółno ponczu
Ciało ciotka — ciociu
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e ć y i

dobffr źrebię ryk —

burze rzeka parzy —

zero zecer zrazy —

żebro pożerać żyto —

ziele spozierać — zimą

serce serek synek ■—

szeląg szerzyć szyja —

siebie zasiewać — sito

harde — nigdy —

starte —  kobiety —

nodze — nędzy —

Irożdże — drożdży —

radzie dziecię — szydzi

race ceruj nocy —

klucze czepek łączy —

macie ucierać •— leci



40

a o
r0 u

Baba basy bóstwo bobu

Biała biodra — - jedwabiu

Paka pora półka sklepu

Piana piorą pióro w kąpiu

Walec . worek wózek z rowu

Wiara wiozę wióry z ołowiu

Fara folga — futro
r -0

Fiakr fiok — fiufiu

C brzan — — —

Krzak krzos — —

Przaśny przodek — pieprzu

Trzask trzos trzoda __



— 41 —

e e y i

słabe — dęby skib

sobie zbierać — —

ślepe sżperać sępy bp

dropie pierze — —

żwawe — lwy dziw

żórawie świeca __ —

febra — sofy —

— — — filut

chrzest — ciirzypieć —

krzesać — krzyczeć —

przebyć — przybyć —

trzeba wytrzeszcz trzymać —

4'
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a 0 ó u

■ _ oh --— —

ach och óch uch

ag ____i . óg ug

ak ok. ók uk

an on —— un

ań oá — uń

am om —•— um

'!_ - — — — —

aj _ ój UJ
al ol ól ul

" a l oí ól uí
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a 0 r0 u

— Boh — —

dach proch dwóch słuch

posag - - Bóg Bug

rak bok — buk

pan dzwon — piołun

stań koń — zasuń

dam dom — rozum

Maj — mój kuj

pal sobol ból kul

spał sokoł wół muł
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ą e ą G

brahą -  wyjąć wyjęty

pychą chęć ląd lękliwy

łączyć Łęczna

gąbka gęś rąbać ręka

kąt kęs rząd rzęsy

tonąc nędza ząb zęby

pieniądz pieniędzy - — —

mądry męka żąda(i zżęty

łamiąc między wziąć wzięty



45

a e ą ę

ssąc sęk bąk będę

nosząc wszędy rąbiąc źrebię

siądź sięgać

idąc dęby pączek pęla

z ląd tędy piąty pięta

sądząc widzę wąż węzi

jeżdżąc jeżdżę wiąż więzy

dziąsła dzięki

chrząszcz chrzęst sofą sofę

krząkać skrzętny trafią trafię

prząlać sprzęt * —
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M o d l i t w a  P a ń s k a .
Ojcze nasz, któryś jest w Niebiesiech, 

święć się Imię Twoje; przyjdź Królestwo 
Twoje; bądź wola Twoja jako w Niebie 
tak i na ziemi; chleba naszego powsze­
dniego daj nam dzisiaj; i odpuść nam na­
sze winy jako i my odpuszczamy nasz) m 
winowajcom; i nie wódź nas na pokusze­
nie; ale nas zbaw od złego. Amen.

P I E Ś Ń  P O R A N N A .
Kiedy ranne wstają zorze,
Tobie ziemia, Tobie merze,
Tobie śpiewa żywioł wszelki 
Bądź pochwalon Boże Wielki.
A człowiek, który bez miary 
Obsypany Twemi dary,
Coś go stworzył i ocalił,
A czemużby Cię nie chwalił.
Ledwie oczy przetrzeć zdołam,
Wnet do mego Pana wołam,
Bo mego Boga na Niebie,
I szukam go w koło siebie.
Wielu snem śmierci upadli,
Co się wczoraj spać pokładli;
My się jeszcze obudzili,
Byśmy Cię Boże chwalili.
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